
»رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز« خبر داد؛»رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز« خبر داد؛

روند افزایشی حیوان گزیدگیروند افزایشی حیوان گزیدگی
 در استان در استان

»عضو شورای شهر کرج« تاکید کرد؛»عضو شورای شهر کرج« تاکید کرد؛

ضرورت استمرار در ساماندهی ضرورت استمرار در ساماندهی 
کودکان کار، متکدیان و درمان معتادان کودکان کار، متکدیان و درمان معتادان 

طی بیانیه  ای از سوی سپاه استان البرز؛ طی بیانیه  ای از سوی سپاه استان البرز؛ 

پنجمین سالگرد شهادت شهید پنجمین سالگرد شهادت شهید 
سلیمانی گرامی داشته شدسلیمانی گرامی داشته شد

در سالروز شهادت سردار دل  ها؛در سالروز شهادت سردار دل  ها؛

برای فرمانده  ای که برای فرمانده  ای که 
مقاومت را به فرهنگ بدل کردمقاومت را به فرهنگ بدل کرد

استانداری که البرز را به سکوی پرش مدیران سفارش  محور تبدیل کرده است؛

تبعید مدیران بومی تبعید مدیران بومی 
با رمزِ »تحول«!با رمزِ »تحول«!

روزنامه
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»رهبر معظم انقلاب«:»رهبر معظم انقلاب«:

در عرصه رسانه باید دقت، در عرصه رسانه باید دقت، 
تلاش و ابتکار خود را مضاعف کنیم تلاش و ابتکار خود را مضاعف کنیم 
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رئیس سابق جنبش حماس در نوار غزه در نتایج نظرسنجی شبکه »رصد« مصر به عنوان شخصیت سال عرب انتخاب شد.
شهید »یحیی السنوار« رئیس جنبش حماس در نتایج رأی گیری همه پرسی شبکه »رصد« مصر با ۸۵ درصد به عنوان 
شخصیت سال عرب انتخاب شد. در این همه پرسی بیش از ۳۰۰ هزار تن از دنبال کنندگان شبکه رصد با رأی گیری درباره 
۱۵ سؤال مربوط به سال ۲۰۲۴ شرکت کردند. ۱۸ اکتبر گذشته جنبش حماس از شهادت یحیی السنوار در درگیری مسلحانه 

با نیروهای اشغالگر و در حملات توپخانه ای در محله تل السلطان در شهر رفح در جنوب نوار غزه خبر داد.

شهید یحیی سنوار شخصیت سال جهان عرب در سال ۲۰۲۴ شد یاد و خاطره شهدا، به 
ویژه »شهید هایگاگ 

موسیسیان« که 12 
شهریور 60 به مقام 

شامخ شهادت نائل 
گشت، گرامی باد

درسالروزشهادتسرداردلها؛

برای فرمانده  ای که مقاومت را به فرهنگ بدل کرد
سرمقاله

سال ها بعد از آن شبی که سردار دل ها، حاج قاسم سلیمانی، 
در آسمان بغداد به آسمان عشق پرواز کرد، هنوز یاد و نام او در 
قلب ها زنده است. شهادت حاج قاسم سلیمانی، نه فقط برای 
ملت ایران، بلکه برای همه  ملت هایی که زخم خورده از استکبار 
و ظلم بودند، به نقطه ای برای تأمل و بازنگری تبدیل شد. او نه 
فقط یک فرمانده نظامی، بلکه نماد یک جریان فکری و فرهنگی 
بود که مفاهیمی چون ایثار، مقاومت، و عدالت را در صحنه 

عمل جهانی متجلی کرد.
حاج قاسم سلیمانی را نمی توان تنها در قالب یک فرمانده 
نظامی تعریف کرد. او فراتر از مرزهای جغرافیایی و سیاسی 
حرکت می کرد. سرداری که نه تنها نقشه های جنگ را طراحی 
می کرد، بلکه در دل میدان، با مردم سخن می گفت، در کنار 
سربازانش می جنگید، و حتی در لحظات سخت جنگ، انسانیت 
و ارزش های اخلاقی را فراموش نمی کرد. او برای بسیاری نماد 
یک رهبر واقعی بود؛ رهبری که نه پشت میزهای سیاسی، بلکه 

در دل میدان، قلب ها را فتح می کرد.
یکی از مهم ترین دستاوردهای حاج قاسم، گسترش فرهنگ 
مقاومت بود. او معتقد بود که برای مبارزه با ظلم، نیازی به 
جنگ های بزرگ و خشونت بی پایان نیست؛ بلکه مقاومت، خود 
یک فرهنگ است. این فرهنگ نه تنها در جبهه های نظامی، 
بلکه در میان مردم عادی نیز ریشه دوانده است. مقاومت یعنی 
ایستادگی در برابر ظلم، حفظ کرامت انسانی و پاسداری از 
ارزش های اخلاقی. او نشان داد که مقاومت تنها ابزار مظلومان 
نیست، بلکه چراغ راهی است که می تواند مسیر تاریخ را تغییر 
دهد. در طول تاریخ، هر ملتی قهرمانانی داشته که نقطه عطفی 
در تاریخ آن ها ایجاد کرده اند. سردار سلیمانی نیز برای ملت 

ایران چنین جایگاهی دارد. او نه تنها در جغرافیای خاورمیانه 
بلکه در تاریخ جهان اسلام به یک اسطوره تبدیل شد. حضور او 
در جبهه های مختلف جنگ با داعش، حمایت از مستضعفان 
و مقابله با جریان های افراط گرایانه، از او شخصیتی ساخت که 
فراتر از مرزهای ملی و مذهبی تعریف می شود. حاج قاسم، 
تجسم یک قهرمان تاریخی بود که به مردم یاد داد چگونه 

می توان از دل تاریکی، نور امید آفرید.
یا  نظامی  صرفاً  واقعه  یک  سلیمانی،  قاسم  حاج  شهادت 
سیاسی نبود. این حادثه ابعاد عمیق اجتماعی و فرهنگی نیز 
داشت. ملت ایران و بسیاری از ملت های منطقه، از شهادت 
او درس های بزرگی گرفتند. یکی از این درس ها، اتحاد در برابر 
تهدیدهای مشترک بود. مراسم های پرشکوه تشییع پیکر او در 
ایران و عراق، نشان دهنده یک همبستگی فراملی بود که در 
سایه شخصیت او شکل گرفت. این اتحاد، پیامی روشن به 
همه جهان داشت: مردم منطقه، فارغ از مرزهای سیاسی، برای 

حفظ عزت و استقلال خود آماده اند.
از سوی دیگر، شهادت حاج قاسم، بر نسل جوان نیز تأثیر 
عمیقی گذاشت. او الگوی یک انسان متعهد و عمل گرا شد؛ 
کسی که تنها شعار نمی داد، بلکه در عمل نشان می داد که 
چگونه می توان برای جامعه و ارزش ها جنگید. نسل جوان 
امروز، حاج قاسم را نه به عنوان یک شخصیت نظامی، بلکه 

به عنوان یک الهام بخش و راهنما می شناسد.
بر  او  تأثیر  سلیمانی،  قاسم  حاج  میراث  بزرگ ترین  شاید 
جنبش های مقاومت جهانی باشد. او به جهان نشان داد که 
قدرت، تنها در دستان ابرقدرت ها نیست. با اتکا به مردم و 
ارزش های انسانی، می توان هر مانعی را پشت سر گذاشت. 
طوفان های  برابر  در  که  بود  مظلومانی  صدای  قاسم،  حاج 
بی عدالتی ایستادند. از فلسطین تا لبنان، از سوریه تا یمن، نام 

او به نماد امید و استقامت تبدیل شد.
شهادت حاج قاسم سلیمانی، پایانی بر حضور فیزیکی او بود، 
اما آغازگر جریانی بود که امروز هم ادامه دارد. او به ما آموخت 
که شهادت، پایان نیست؛ بلکه تولدی دوباره است. حاج قاسم 
امروز در دل و ذهن میلیون ها انسان زنده است. هر کجا که 
ظلمی رخ دهد و مقاومتی شکل بگیرد، نام او همچنان زنده 
خواهد ماند. سالروز شهادت حاج قاسم سلیمانی، فرصتی است 
برای تأمل در ارزش هایی که او برای آن ها جنگید و جان خود 
را فدا کرد. او نه فقط یک فرمانده، بلکه یک معلم و الگو بود. 
الگویی که به ما یاد داد چگونه می توان در برابر ظلم ایستاد، 
چگونه می توان انسانیت را پاس داشت، و چگونه می توان 
از مرزهای تنگ سیاست و جغرافیا فراتر رفت. سردار دل ها، 
فراموش نخواهد شد؛ زیرا دل ها، خانه ای جاودان برای قهرمانانی 

چون او هستند.

بهروایت»نیوزویک«؛

عاقبت جنگ اوکراین چه خواهد شد؟

نشریه »نیوزویک« در گزارشی نوشت که سال ۲۰۲۵ برای جنگ 
اوکراین سرنوشت ساز خواهد بود.

مناقشه اوکراین در ۲۴ فوریه سال ۲۰۲۵ وارد چهارمین سال خود 
خواهد شد. در پی حملات روسیه بسیاری از شهرهای اوکراین 
ویران و هزاران نظامی و غیرنظامی کشته شدند. این جنگ حتی 

وضعیت امنیتی در کشورهای اروپا را نیز متحول کرده است.
با آغاز سال ۲۰۲۵ و در بحبوحه نگرانی ها در خصوص این که در 
سال جدید کمک های آمریکا به کی یف چگونه است و چه معنایی 
خواهد داشت، احتمالا روسیه شتاب حملات و تهاجمات خود 

علیه مواضع اوکراین را حفظ خواهد کرد.
این نشریه افزود: دونالد ترامپ، رئیس جمهوری منتخب آمریکا 
نیز در ۲۰ ژانویه سال جدید وارد کاخ سفید می شود و باید دید تا 
چه حد به وعده های انتخاباتی خود در ارتباط با جنگ اوکراین 

پایبند است.
طرحی  روی  بر  ترامپ  تیم  که  است  آن  از  حاکی  ها  گزارش 
برای میانجی گری مذاکرات بین کی یف و مسکو کار می کند و 
رئیس جمهوری منتخب نیز خاطرنشان کرده است که هر دو طرف 

باید مصالحه کنند.
از سویی دیگر نگرانی .ی متحدان و حامیان اوکراین در پی پیشروی 
نیروهای روسی به ویژه در منطقه دونتسک، افزایش یافته است. در 
همین حال تلاش کی یف برای حفظ قدرت و ایجاد اهرم فشاری 
برای برقراری مذاکرات صلح با حمله به کورسک، نیز با شکست 

مواجه شده است.
نیوزویک در گزارش خود تاکید کرد که به نظر می رسد سال ۲۰۲۵ 
سال تعیین کننده و سرنوشت سازی برای این جنگ باشد، چرا که 
مسکو با استفاده از تاکیتیک های فرسایشی، روز به روز پیشروی 

بیشتری در مناطق درگیر مناقشه دارند.
پیش بینی ها در ارتباط با جنگ اوکراین در حالی صورت می 
گیرد که آندری بولوسوف، وزیر دفاع روسیه در اواسط ماه دسامبر 
۲۰۲۴ در مصاحبه ای اعلام کرد که در سال آینده چهار منطقه 
خرسون، زاپوریژژیا، لوهانسک و دونتسک، کاملاً تحت کنترل مسکو 

خواهند بود.
دو روز پس از آن ولادیمیر زلنسکی، رئیس جمهوری اوکراین در 
مصاحبه ای با یک روزنامه فرانسوی تاکید کرد که بر اساس قانون 

اساسی این کشور، واگذاری این مناطق غیر ممکن است.
زلنسکی همچنین به این روزنامه فرانسوی گفت که دولت آینده 
و  نظامی  کامل  اطلاعات  به  ترامپ  تحلیف  از  تا پس  آمریکا 

دیپلماتیک دسترسی نخواهد داشت.
این نشریه آمریکایی در گزارش خود افزود که تحلیلگران معتقدند 
کاهش کمک های مالی و نظامی به اوکراین در دوران ترامپ، دفع 

حملات روسیه برای کی یف را سخت تر خواهد کرد.
نیوزویک تصریح کرد که احتمالا در مذاکرات صلح پیشنهاداتی 
مطرح شود که برای هر دو طرف راضی کننده باشند و حتی ممکن 
است از دست دادن بخشی از خاک اوکراین ایده ای موقت باشد و 

به آتش بس منجر شود.
این گزارش خاطرنشان کرد که گرچه ترامپ به دنبال پایان دادن به 
این جنگ است، اما اگر اقدامات و خواسته های ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهوری روسیه در راستای منافع آمریکا نباشد، ممکن 
است شرایط را به گونه ای دیگر رقم بزند و حتی ممکن است در 
این صورت با افزایش اتحاد و حمایت کشورهای غربی، موقعیت 

اوکراین در صحنه نبرد تقویت شود.
این نشریه در پایان گزارش خود یادآور شد که پوتین در مصاحبه 
سالانه خود در ماه دسامبر اعلام کرد که در صورت آمادگی طرف 
اما  ندارد،  هم  و شرطی  است  مذاکره  آماده  نیز  مسکو  مقابل، 
تخصیص ۴۰ درصد از بودجه دولتی روسیه )۱۴۲ میلیارد دلار( 
برای هزینه های دفاعی و امنیت ملی نشان می دهد که او قصد 

دارد جنگ را ادامه دهد.

بین  الملل

رئیس جمهور در پاسخ به دغدغه برخی از اعضای اتاق 
از  اقتصادی،  فعالان  برای  موانع  رفع  بر  مبنی  بازرگانی 
تصمیم گیری انجام شده برای بررسی مجدد لایحه FATF در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام خبر داد و گفت: امیدواریم 
که بتوانیم با همکاری های مشترک بستر را برای سهولت در 

فعالیت های اقتصادی ایجاد کنیم.
مسعود پزشکیان صبح گذشته در نشستی با اعضای اتاق 
نشست های  برگزاری  از  استقبال  ضمن  ایران،  بازرگانی 
مشترک میان دولت و بخش خصوصی، بر لزوم همکاری 
مشترک برای رفع مشکلات اقتصادی و کاهش فشار بر 
مردم تأکید کرد و گفت: دولت برای ایجاد بسترهای لازم 
جهت تسهیل فعالیت های بخش خصوصی عزم جدی دارد 
و باور داریم که با همکاری و همراهی مشترک با یکدیگر از 

موانع و مشکلات پیش رو عبور خواهیم کرد.
وی با اشاره به سفرهای خارجی اعضای هیات دولت جهت 
از فعالین  شرکت در مجامع و یا دیدارهای بین المللی، 
اقتصادی خواست با همیاری دولت و حضور در این سفرها، 
زمینه گسترش و توسعه فعالیت های اقتصادی با دیگر 

کشورها را تقویت کنند.
رئیس جمهور تصریح کرد: قبلاً هم گفته ام که در هر سفر 
خارجی، اعضای اتاق بازرگانی و فعالان بخش خصوصی 
همراهی کنند، زیرا بدون حضور آنان نمی توانیم دستاورد 
قابل ملاحظه ای برای مردم و اقتصاد کشور کسب کنیم. 
اقتصادی  بازارهای  ایجاد  دنبال  به  این سفرها  در  دولت 
برای فعالین بخش خصوصی و برداشتن موانع موجود 

سرمایه گذاری است.
پزشکیان با بیان اینکه دولت چهاردهم از اولین روز کاری 
خود دچار چالش های متعدد داخلی و بین المللی بوده است، 
افزود: در نخستین روز کاری دولت، شرارت های خارجی آغاز 
شد؛ ابتدا، آقای هنیه به شهادت رسید و سپس مسائل 
جنوب لبنان و سوریه به وجود آمد و تلاش داشتند که 
کشور را وارد بحران کنند. از طرف دیگر عده ای نیز خواسته یا 

ناخواسته بر برخی از مشکلات افزودند.
بحران های  ایجاد  موضوع  تشریح  ضمن  جمهور  رئیس 
بین المللی، به مهم ترین موضوع کشور یعنی بحث ناترازی 
در حوزه انرژی نیز اشاره کرد و اظهار داشت: ما در دولت به 
صورت روزانه و هفتگی موضوع حل ناترازی در حوزه انرژی 

را پیگیری می کنیم و در جلسات و نشست های مشترک با 
دانشگاهیان و فعالین بخش خصوصی، راه های برون رفت 

از این معضل را مورد ارزیابی قرار می دهیم.
پزشکیان با اشاره به اینکه باید در کنار یکدیگر تلاش کنیم تا 
ناترازی های موجود حل شود، تصریح کرد: دولت چهاردهم 
وارث برخی مشکلات است، اما ما همواره پاسخگویی به 
مردم را وظیفه خودمان می دانیم. تمام تلاش خود را به کار 
گرفته ایم تا با تمهیداتی که خواهیم اندیشید و با اصلاح 
روش ها، از بروز مشکلات احتمالی مشابه در تابستان و 

زمستان سال آینده جلوگیری شود.
رئیس جمهور ضمن اشاره به قطع برق شبکه خانگی در پاییز 
امسال، صبوری، بردباری و همراهی صمیمانه مردم را مهم ترین 

عامل موفقیت دولت برای عبور از بحث ناترازی ها دانست.
وی در جمع بندی این بخش از سخنان خود با تأکید بر 
اینکه عزم دولت برای مبارزه با قاچاق سوخت جدی است، 
گفت: منابع سوخت کشور به صورت قاچاق از مرزها خارج 
می شود، لذا دولت با عزم جدی، مقابله با این موضوع را در 

دستور کار خود دارد.
پزشکیان در پاسخ به دغدغه برخی از اعضای اتاق بازرگانی 
مبنی بر رفع موانع برای فعالین اقتصادی، از تصمیم گیری 
مجمع  در   FATF لایحه  مجدد  بررسی  برای  شده  انجام 
تشخیص مصلحت نظام خبر داد و اظهار داشت: امیدواریم 
که بتوانیم با همکاری های مشترک بستر را برای سهولت در 

فعالیت های اقتصادی را ایجاد کنیم.

»مسعود پزشکیان« مطرح کرد؛ بررسی مجدد لایحۀ FATF در مجمع تشخیص مصلحت

مهرداد تیموری

سارا خوش  لهجه

دولت و مردم
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز گفت: رشد جمعیت گربه 
ها و سگ های بلاصاحب منجر به چرخش ویروس هاری 
می شود و همچنین افزایش تمایل مردم درخصوص نگهداری 
حیوان در منزل باعث افزایش آمار حیوان گزیدگی و مواردی 

ابتلا به هاری شده است.
دکتر شهرام صیادی با اشاره به این مسئله، افزود: در سال 
گذشته بیش از 15 هزار نفر بر اثر حیوان گزیدگی به واحدهای 
مراقبت و درمان در استان مراجعه کردند که متاسفانه در ۹ ماه 

ابتدایی امسال نیز به همین میزان مراجعه ثبت شده است.

رئیس دانشگاه گفت: در سال جاری دو مورد فوت بر اثر حیوان 
گزیدگی رخ داده که یکی از آن  ها توسط حیوان خانگی بوده است.
دکتر صیادی خاطر نشان کرد: 7 واحد مراقبت و پیشگیری 
از هاری در البرز فعال است که خدمات رایگان  پیشگیری از 
هاری را شامل شستشو، تزریق واکسن و سرم ضد هاری را 

ارائه می کنند.
رئیس دانشگاه تاکید کرد: در صورت بروز هر گونه حیوان 
گزیدگی بدون در نظر گرفتن سابقه واکسیناسیون به واحد 

های مراقبت و پیشگیری از هاری مراجعه کنند.

در شهر
 

مکث
»توحید شیریزاد حاجی  بابا« -رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان البرز- گفت: امسال ۱۰۹ درصد درآمد های این استان در 
بخش مالیات های مستقیم و غیر مستقیم محقق شده است. ۲۰۹هزار و۶۵۱ میلیارد ریال درآمد مالیاتی استان البرز از فروردین 
تا آذرماه سال جاری پیش بینی شده بود که این رقم به ۲۳۰هزار و۶۵۱میلیارد رسیده است. همچنین ۱۰۶.۲۷ درصد درآمدهای 

غیرمالیاتی استان البرز نیز در این مدت محقق شده است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان البرز گفت: در بخش درآمدهای غیرمالیاتی نیز مبلغ۲۵هزار و ۲۶۱ میلیارد ریال 

پیش بینی شده بود که ۱۹هزار و۱۸۹ میلیارد ریال آن تحقق پیدا کرده است.

۱۰۹ درصد درآمدهای مالیاتی البرز محقق شد

املاک قولنامه  ای، بن  بست توسعه 

و آشفتگی شهری در البرز 

یکی از چالش های قدیمی اما همچنان پابرجای استان البرز، 
ماجرای املاک قولنامه ای است. مسئله ای که حالا نه تنها به 
یک مشکل حقوقی و قانونی تبدیل شده، بلکه به مانعی جدی 
در مسیر توسعه شهری بدل شده است. تصور کنید شهری 
که حدود ۸۰ درصد از اراضی و املاک آن بدون سند رسمی 
معامله می شوند؛ این یعنی ساخت وسازها بدون چارچوب 
قانونی مشخص، تغییر کاربری های غیرمجاز، و نهایتاً شهری 

که بدون برنامه رشد می کند.
واقعیت این است که خرید و فروش قولنامه ای، اگرچه در 
نگاه اول برای مردم ساده تر و ارزان تر به نظر می رسد، اما در 
بلندمدت هزینه های سنگینی به بار می آورد. تصور کنید فردی 
که خانه ای با قولنامه خریداری کرده است، پس از مدتی 
با ادعای مالک اصلی زمین یا دستور قضایی برای تخریب 
مواجه شود. این سناریو به هیچ وجه دور از ذهن نیست و 
نمونه هایش را در مناطق مختلف کرج، چه در حاشیه ها و چه 

حتی در مناطق مرکزی، بارها دیده ایم.
از طرف دیگر، این نوع معاملات بستری برای کلاهبرداری های 
گسترده فراهم کرده است. فروش یک ملک به چند نفر، جعل 
قولنامه، یا حتی ایجاد اسناد جعلی روی زمین های دولتی از 
جمله تخلفات رایجی است که مردم را درگیر دعواهای حقوقی 

طولانی مدت کرده است.
حالا به جنبه مهم تر ماجرا می رسیم: تأثیر این وضعیت بر 
توسعه شهری. وقتی بیشتر اراضی شهری به صورت قولنامه ای 
خرید و فروش می شوند، چگونه می توان انتظار داشت که 
برنامه ریزی های شهری دقیق و قابل اجرا باشند؟ شهرداری ها و 
سازمان های مرتبط برای تعیین طرح های تفصیلی و توسعه 
زیرساخت ها، به نقشه های دقیق مالکیت اراضی نیاز دارند. اما 
وقتی مالکیت ها شفاف نیستند و هر روز با یک دعوای حقوقی 
جدید بر سر زمین ها مواجه می شوند، نمی توانند برنامه های 
بلندمدت را به درستی اجرا کنند. در نتیجه، این بی نظمی به 
یک چرخه معیوب تبدیل شده است: ساخت وسازهای بی رویه، 
رشد غیرمتوازن شهر، کمبود زیرساخت های اساسی مانند آب، 

برق و گاز، و در نهایت فشار بیشتر روی منابع شهری.
اما چرا مردم همچنان به خرید و فروش قولنامه ای ادامه 
می دهند؟ پاسخ ساده است: مشکلات اقتصادی و بروکراسی 
پیچیده. دریافت سند رسمی در بسیاری از مناطق، خصوصاً 
البرز، پروسه ای زمان بر و پرهزینه است.  مناطق حاشیه ای 
از سوی دیگر، اختلافات قدیمی بر سر مالکیت زمین ها یا 
تغییرات قانونی در کاربری اراضی، مردم را مجبور می کند 
تا به قولنامه به عنوان راه حلی موقت و فوری نگاه کنند. اما 
این راه حل موقت، در نهایت به یک بحران بلندمدت تبدیل 
می شود. وقتی افراد بیشتری به این رویه روی می آورند، عملًا 
قانون و نظم شهری دور زده می شود و نتیجه آن، بی ثباتی و 

آشفتگی بیشتر در ساختار شهری است.
چه باید کرد؟ برای حل این بحران، اولین قدم، تسهیل روند 
صدور اسناد رسمی است. دولت و شهرداری ها باید بسترهای 
لازم را فراهم کنند تا مردم بتوانند با هزینه کمتر و زمان 
کوتاه تر به اسناد رسمی دسترسی پیدا کنند. این امر نه تنها 
اعتماد مردم را جلب می کند، بلکه زمینه ساز نظم و شفافیت در 
معاملات ملکی نیز می شود. دومین اقدام، تقویت نظارت ها و 
برخورد قانونی با معاملات قولنامه ای است. باید قوانینی وضع 
شود که فروش زمین یا ملک بدون سند رسمی را محدود کند 
و از وقوع تخلفات پیشگیری کند. در عین حال، راه اندازی 
سامانه های جامع ثبت املاک و معاملات می تواند به کاهش 

تخلفات و افزایش شفافیت کمک کند.
املاک قولنامه ای تنها یک مشکل حقوقی نیست؛ این مسئله 
ریشه در نگرش و رفتار ما نسبت به قانون و نظم شهری 
دارد. تا زمانی که افراد جامعه به پیامدهای این نوع معاملات 
واقف نباشند و دستگاه های اجرایی برای تسهیل امور قدم های 
جدی برندارند، نمی توان انتظار داشت که البرز از این بن بست 
خارج شود. این چالش نیازمند همکاری همه جانبه مردم، 
دولت، و نهادهای شهری است. باید بدانیم که آینده البرز به 
برنامه ریزی های دقیق و شفاف گره خورده است. اگر امروز برای 
حل این مشکل اقدام نکنیم، فردا شهری خواهیم داشت که 

دیگر تابِ این همه آشفتگی را ندارد.

»رئیسدانشگاهعلومپزشکیالبرز«خبرداد؛

روند افزایشی حیوان گزیدگی در استان
از »البرز« چه  خبر؟

سپاه امام حسن مجتبی )ع( استان البرز در بیانیه ای روز 
جهانی مقاومت و پنجمین سالگرد شهادت شهید سلیمانی 

را گرامیداشت.
استان  )ع(  مجتبی  حسن  امام  سپاه  عمومی  روابط 
البرز ضمن گرامیداشت پنجمین سالگرد شهادت شهید 
سلیمانی و روز جهانی مقاومت بر نهادینه کردن گفتمان 

شهید سلیمانی از بستر جهاد تبیین تاکید کرد.
در متن بیانیه سپاه امام حسن مجتبی )ع( استان البرز 

آمده است:
بسم رب الشهداء و الصدیقین وَلا تَحسَبَنَّ الَّذینَ قُتِلوا فی 

هِم یُرزَقونَ سَبیلِ اللَّهِ أَمواتًا  بَل أَحیاءٌ عِندَ رَبِّ
هرگز گمان مبر کسانی که در راه خدا کشته شدند، مردگانند! 

بلکه آنان زنده اند، و نزد پروردگارشان روزی داده می شوند.
بدون تردید مرگ طبیعی برای اسطوره جاویدانی، چون 
حاج قاسم سلیمانی که در تمام طول زندگی همچون یک 
شهید زندگی کرده بود کوچک بود و تنها شهادت زیبنده 

این انسان وارسته و سردار بزرگ بود.
فقدان حضور این مرد بزرگ هر چند برای ملت بزرگ ایران 
و آزادگان جهان دردی جانسوز است، اما بدون تردید از 

قطره قطره خون او هزاران حاج قاسم برخواهند خواست 
که استکبار و ظلم و ستم را در گوشه گوشه جهان ریشه 
کن خواهند کرد و اجازه نخواهند داد که تفنگ حاج قاسم 

و همرزمان او در جبهه مقاومت بر زمین بماند.
حاج قاسم دانش آموخته مکتب امامین انقلاب اسلامی 
بود فردی که از جایگاه ها و مقام های دنیوی و نفسانی 
عبور کرده بود و خود را سرباز وظیفه ای می دانست در جهت 

خدمت به مردم و پاسداری از حریم ولایت.
او تنها یک شخص نبود بلکه به تعبیر زیبای رهبر معظم 
انقلاب یک مکتب، یک راه و یک مدرسه درس آموز بود، 
مکتبی پویا و زنده که همچنان دشمنان از گستردگی و 
اقبال روزافزونش نزد مردم دنیا و آزادگان جهان می هراسند 
دریغ  آن  و حذف  سانسور  در جهت  تلاشی  از هیچ  و 
نمی کنند، اما مکتب حاج قاسم به رغم فتنه دشمنان راه 
خود را در بین مردم دنیا پیدا کرده و در حال تبدیل شدن به 

یک فرهنگ عمومی در بین آزادگان و نجبای عالم است.
بر همین اساس امروز همزمان با پنجمین سالگرد شهادت 
شهید سلیمانی بر ما است تا با حضور حداکثری در سنگر 
جهاد تبیین به معرفی آرمان ها و ارزش های این مرد بزرگ و 

مجاهد راه خدا بپردازیم و نسل جوان را با این اسطوره بزرگ 
که از دفاع مقدس تا مبارزه با داعش و گروه های تروریستی 
نقش بزرگی در تامین امنیت پایدار ایران اسلامی و منطقه 
داشته است، آشنا سازیم؛ لذا در همین راستا سپاه امام 
حسن مجتبی علیه السلام استان البرز ضمن پاسداشت 
سالروز شهادت سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی و روز 
جهانی مقاومت بر تبیین و تشریح ابعاد گوناگون زندگی 
این مرد بزرگ و تاریخ ساز و تداوم راه او تاکید می کند و از 

هیچ تلاشی در این زمینه دریغ نخواهد کرد.
سپاه امام حسن مجتبی )ع( استان البرز

شهید  گفت:  )ص(  الانبیا  خاتم  مرکزی  قرارگاه  معاون 
سلیمانی قدرت آمریکا را در منطقه از بین برد و جلوی 

اهداف استکبار را در کشورهای اسلامی گرفته بود .
برنامه  ویژه  و  یادواره شهدا  در  »مرتضی صفاری«  سردار 
پنجمین سالروز شهادت سردار شهید حاج قاسم سلیمانی 
در شهرستان نظرآباد افزود: اگر نگاهی به تاریخ بیندازیم 
خواهیم دید که شاهد تولد داعش توسط آمریکا با سیاست 
های بلند مدت هستیم که با اسلام هراسی توسط این گروه 
تروریست در تلاش برای ترساندن ملت ها و دولت ها بودند.
وی بیان داشت: استکبار با استفاده از داعش در تلاش بودند 
تا برکشورهای اسلامی تسلط یابند و سوریه، ایران و عراق را 

به اسراییل واگذار کنند.
وی افزود: وقتی این اقدامات جنایتکارانه صورت گرفت 

و ملت ها و دولت ها شروع به اعتراض کردند، وزیر امور 
خارجه امریکا اعلام کرد باید خاورمیانه جدید به رهبری رژیم 
اسراییل تشکیل شود که این سیاست استکبار جهانی است.
صفاری گفت: پیش از این اعلام می شود بین نیل تا فرات 
جزو حکومت اسراییل است و تلاشهایی برای غرب آسیا 
حتی ایران را نیز شروع کردند اما درآن زمان شهید سلیمانی 
به میدان آمد و اقدامات بازدارنده بسیاری را در پیش گرفت.

سردار سلیمانی جبهه مقاومت را تقویت کرد
شهید  امریکا،  خبیثانه  اقدامات  این  با  آورشد:  یاد  وی 
سلیمانی به میدان آمد و کار اصلی او این بود که جبهه 
مقاومت در شهرهای عراق و لبنان را به تحرک درآورد و 
باهمان مردم آسیب دیده جبهه مقاومت را تقویت کرد و 

چند سال زحمت کشید تا توانست داعش را ساقط کند.
صفاری اضافه کرد: بسیاری از مستشاران ایرانی در کنار 
او آمدند و حرکت شجاعانه سردارسلیمانی و همراهانش، 

استکبار را دچار شکست کرد.
معاون قرارگاه مرکزی خاتم الانبیا)ص( گفت: این اقدامات 
در زمان حیات شهید سلیمانی رخ داد، اما شهادت او نیز 
منشا خیر بود چراکه به سرعت تحولی در عراق اتفاق افتاد و 
در مجلس عراق تصویب کردند که امریکا باید این کشور را 

ترک کند و مردم همه متحد شدند.
صفاری اضافه کرد: در واقع یک حرکت جهشی خون شهید 
سلیمانی در برداشت، چون افکار برخی از عراقی ها این بود 
که امریکا آنان را از دست صدام نجات داده اما این شهادت 

نفرت عجیبی بین مردم عراق و مسئولان بوجود آورد.
وی یاد آور شد: ترامپ اعلام کرده بود قاسم سلیمانی را ترور 
می کنیم، به خاطر اینکه این شخصت قدرت بازدارندگی 

امریکا را در منطقه از بین برده بود.
وی تصریح کرد: وقتی سردار سلیمانی شهید شد مسئولان 
نظامی و شورای امنیت ملی کشور فعال شدند و زمینه 
حمله به یکی از پایگاه های مهم آمریکا را با ۱۳ موشک 
درهمان ساعتی که ایشان را ترور کرده بودند، پیش بینی 

کردند، بنابراین دنیا پی به قدرت بازدارندگی ایران برد.
وی تاکید کرد: خون شهید برکت پیدا کرد و دیپلماسی ما 
اتحاد ایجاد کرد که از برکات شهادت سلیمانی بود، چراکه 

این ویژگی مهم در شهدا است.
صفاری بیان داشت: شهدا جایگاه ویژه ای در پیش 
ائمه  با  عمیقی  ارتباط  سلیمانی  شهید  و  دارند  خدا 
اطهار)ع( داشت و اگر بخواهیم راه شهدا را بریم باید 

این گونه باشیم.

طی بیانیه  ای از سوی سپاه استان البرز؛ پنجمین سالگرد شهادت شهید سلیمانی گرامی داشته شد

شهید سلیمانی مانع اهداف استکبار در کشورهای اسلامی بود

مهدی صالحی
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»سعید نادری« -مدیر جهاد کشاورزی شهرستان ری- از تولید ۸۷ تن عسل در زنبورستان های این شهرستان طی سال 
جاری خبر داد و گفت: در شهرستان ری ۸۷ تن عسل تولید که این میزان در ۳۷ زنبورستان جمعآوری شده است. تعداد 
۲۴ زنبورستان در بخش قلعه نو, هفت زنبورستان در حسن آباد فشافویه و ۶ زنبورستان نیز در کهریزک این شهرستان 
فعالیت می کنند. بر اساس آخرین سرشماری صورت گرفته از زنبورستان  های شهرستان ری در مهر ماه سال جاری, ۲ 

هزار و ۲۳ کندو در قلعه نو, ۸۰۰ کندو در حسن آباد و ۶۹۰ کندو نیز در کهریزک وجود دارند.

تولید ۸۷ تن عسل در شهرستان ری

»رهبرمعظمانقلاب«:

در عرصۀ رسانه باید دقت، تلاش و ابتکار خود را مضاعف کنیم 
رهبری

رهبر معظم انقلاب در پیامی به نشست »افق تحول رسانه 
ملی« ضمن تاکید بر نقش بی بدیل رسانه ها در پیکارهای کنونی 
جهان، تصریح کردند: در عرصه  مهم رسانه باید دقت، تلاش و 

ابتکار خود را مضاعف کنیم.
از پایگاه اطلاع رسانی  به گزارش »دنیای هوادار« به نقل 
به  پیامی  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت  انقلاب،  رهبر 
نشست »افق تحول رسانه ملی« با حضور رئیس و مدیران 
سازمان صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران برگزار شده 
است، بر نقش بی بدیل رسانه ها در پیکارهای کنونی جهان 

تأکید کردند.
ایشان توانایی رساندن پیام و روایت واقعیت را عاملی 
مهم تر از ابزارهای نظامی در تعیین پیروز میدان دانسته 

و خواستار دقت، تلاش، و ابتکار بیشتر در عرصه رسانه 
شدند.

متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به شرح زیر است:
بسمه  تعالی

جناب آقای جبلی
شما و این حضرات نقش بی بدیل رسانه و تبلیغ را در پیکارهای 

کنونی جهان -که بیش از همیشه است- می دانید.
امروز پیروزی یک طرف را توانایی او در گرفتن و رساندنِ پیام 
و روایت او از واقعیت، رقم می زند؛ بسیار پیش و بیش از آنکه 
ابزارهای نظامی وارد میدان شوند و در آن اثر بگذارند. ما در این 
عرصه  مهم باید دقت و تلاش و ابتکار خود را مضاعف کنیم. 

این پیام من به این همایش است.

»عضوشورایشهرکرج«تاکیدکرد؛

ضرورت استمرار در 

ساماندهی کودکان کار، 

متکدیان و درمان معتادان

رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر 
با  به همکاری  بسیار  بودجه  اختصاص  به  اشاره  با  کرج 
دستگاه ها در زمینه ساماندهی کودکان کار، متکدیان و 
معتادان متجاهر گفت: با اختصاص ردیف های  بودجه 
فقط  اما  موافقیم  حوزه  این  ساماندهی  برای  شهرداری 
شهرداری متولی این امور نیست و سایر دستگاه ها نیز باید 

همکاری و مشارکت فعال داشته باشند.
یکمین کمیسیون  و  بیست  و  دویست  در  جواد چپردار 
تلفیق شورای شهر در بررسی متمم بودجه شهرداری اظهار 
کرد: اینکه فقط در شورای شهر و شهرداری برای موضوع 
جمع آوری متکدیان اهتمام و ردیف بودجه داشته باشیم 
یا هزینه ها را تامین کنیم و سایر دستگاه های مسئول 
همکاری نکنند، اتفاق قابل ملاحظه ای در شهر رخ نمی 

دهد.
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر 
مشارکت  میزان  از  مستند  گزارشی  تاکنون  افزود:  کرج 

دستگاه های متولی در این رابطه اعلام نشده است.
متولی  های  سازمان  ببینیم  اگر  اینکه  بیان  با  چپردار 
همکاری می کنند یک تصمیم و در صورت عدم مشارکت 
آن  ها تصمیم دیگری اتخاذ می شود بر ضرورت استمرار 
اقدامات تاکید کرد و گفت: ممکن است ما در شهرداری 
یا  آوری  جمع  را  افراد  این  و  باشیم  اقدامات  متولی 
اقدامات  با  آن  ها  نگهداری  استمرار  اما  کنیم  ساماندهی 

شهرداری به تنهایی ممکن نیست.
وی ادامه داد: در صورت عدم استمرار، نمی توان افراد را 
جمع آوری، ساماندهی و با آنان برخورد کرد زیرا چند روز 
بعد به صورت مجدد در معابر مشاهده می شوند. گزارش 
عملکرد و بودجه ما در سه موضوع کودکان کار، تکدی گری 
و درمان اعتیاد باید در شورای تامین استان و شهرستان 

ممیزی و تبیین شود.
تامین هیچ  رسد شورای  نظر می  به  کرد:  اذعان  چپردار 
اطلاعی از ردیف های بودجه، مصوبات و اقدامات شهرداری 

و نقص مشارکت سایر دستگاه ها ندارند.
وی تصریح کرد: این در حالی است گاهی در بحران های 
جاری به صورت دستوری صورتجلسه صادر می کنند و از 
شهرداری ارقام بودجه، تکالیف یا اقداماتی را می خواهند 
خود  وظایف  به  شهرداری  چرا  که  دارند  هم  اعتراض  و 
عمل نمی کند. باید کم کاری سایر دستگاه ها و اقدامات 
شهرداری را در شورای تامین مطرح کنیم تا استانداری و 
فرمانداری در جریان نقص اقدامات در جوانب موضوعات 

را در نظر بگیرند.
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر 
کرج عنوان کرد: در حوزه معتادان و گرمخانه ها اقدامات 
خوبی در شهرداری انجام شده به ویژه اینکه با همکاری 
شهرداری و دانشگاه علوم پزشکی استقرار کانکس های 
درمان معتادان و جذب بودجه های دولت شکل گرفته و 
این امر نشان دهنده تعامل خوب مدیریت شهری در این 
حوزه است اما در برخی موارد سایر دستگاه های متولی 

مشارکت خوبی نداشته اند.

شورای شهر

مجتبی عبداللهی، استاندار البرز، روز گذشته بار دیگر از 
»تغییرات مدیریتی« در استان سخن گفت و وعده داد 
که این تغییرات با هدف انتخاب مدیرانی »تحول گرا و 
باانگیزه« ادامه خواهد یافت! پرسش اینجاست: تعریف 
عبداللهی از تحول گرایی چیست و این مدیران باانگیزه از 
کجا می آیند؟ آیا البرز، با همه ظرفیت ها و نیروی انسانی 
توانمند بومی اش، ناچار است شاهد ورود مدیرانی باشد که 

بیشتر از اینکه اهل تحول باشند، اهل سفارش گیری اند؟
چند ماه اخیر نشان داده که »تغییرات مدیریتی« مدنظر 
استاندار البرز، بیش از هر چیز یادآور سیاست های عزل 
و نصب فله ای و سفارش محور است. گویا تنها ملاک 
برای انتخاب مدیران در این استان، میزان نزدیکی به دایره 
قدرت در شهرداری تهران است. اگر این گونه نیست، چرا 
شاهد حضور بی سابقه افرادی هستیم که از همان ساختار، 
بی هیچ سابقه بومی و شناخت عمیق از مسائل البرز، در 
مدیریت های کلیدی این استان جای گرفته اند؟ آیا استان 
البرز به میدان تمرین مدیران غیربومی و سفارشی تبدیل 
شده است؟ از سوی دیگر، آیا نهادهای نظارتی واقعاً نظارتی 
بر این تحولات دارند؟ چرا هیچ کس نمی پرسد که این 
تغییرات مدیریتی، که قرار بود »در راستای تحقق مطالبات 
مردم« باشد، چرا تا این حد بوی سفارشی گری می دهد؟ 
آیا نهادهای نظارتی همچنان در خواب خرگوشی به سر 
می برند یا آن قدر سرگرم پرونده های دیگرند که تحولات البرز 

را نمی بینند؟

مدیران  از  دیگر  یکی  که  دارد  آن  از  شنیده ها حکایت 
البرز  در  زودی  به  است  قرار  تهران،  برجسته شهرداری 
استاندار  مدل  گویا  بگیرد.  برعهده  کلیدی  مسئولیتی 
البرز این است که برای تحقق مطالبات مردم، باید البرز 
این  اما  کرد.  تبدیل  تهران  دوم شهرداری  به شعبه  را 
می خواهند  منطقی  چه  با  سفارش،  اهل  تحول گرایانِ 
در استان البرز تحول ایجاد کنند؟ آیا براستی در البرز 
مدیران  فاقد  پهناور  استانِ  این  و  است  قحط  الرجال 
شایسته بومی است که باید به مدیرانی روی آورد که از 
تهران سفارشی می رسند؟ مسئله این است که استانداری 
این  باید پاسخ دهد که چرا  که وعده تحول می دهد، 
»تحول« بجای تغییر در ساختارهای ناکارآمد، به تغییر 
مدیران بومی با مدیران وارداتی محدود شده است؟ آیا 
این همان مدیریتی است که باید البرز را به استانی پویا 

و پیشرفته تبدیل کند؟
استاندار البرز، که یکی از چهره های نزدیک به تیم مدیریتی 
در  امروز دستش  اگر  تهران است،  مجلس و شهرداری 
تغییرات مدیریتی باز است، بخشی از این وضعیت نتیجه 
آقای  شخیصِ  شخصِ  عقب نشینی های  و  تصمیمات 
رئیس  جمهور، مسعود پزشکیان است. پزشکیانی که بجای 
ایستادگی مقابل فشارها، از ابقای عبداللهی حمایت کرد و 
حالا نتیجه آن حمایت، جولان مدیرانی است که بیشتر به 
نزدیکان شهردار تهران شبیه اند تا مدیران بومی و مستقل. 
اگر روند فعلی ادامه پیدا کند، احتمالاً شاهد خواهیم بود 
که نه فقط نزدیکان زاکانی، بلکه حتی نیروهای موسوم به 
»دولت در سایه« نیز از سایه خارج شوند و در البرز خودی 
نشان دهند! شاید هم البرز تبدیل به حیاط خلوت طیفی 
شود که تمام توانش در تثبیت نفوذ خود در ساختارهای 

قدرت خلاصه شده است.
آقای استاندار! اگر قصد تحول دارید، چرا این تحول را از 
خود شروع نمی کنید؟ چرا به جای آنکه استان را به محلی 
از  برای آزمون و خطای مدیران غیربومی تبدیل کنید، 
ظرفیت های داخلی استفاده نمی کنید؟ اگر مطالبات مردم 
برایتان مهم است، چرا هیچ یک از این تغییرات به نفع 
مردم عادی نبوده و صرفاً به تغییر نام ها و عناوین محدود 

شده است؟
آقای پزشکیان، مسئولیت قبول کنید! وقتی شما در 
برابر فشارها کوتاه آمدید، امروز شاهد این وضعیت 
در  بازنگری ای  که  نرسیده  آن  وقت  آیا  هستیم. 
مدیریت  اگر  باشید؟  داشته  گذشته تان  تصمیمات 
شود،  تبدیل  تهران  شهرداری  دوم  شعبه  به  البرز 
بخشی از مسئولیت آن متوجه شما خواهد بود. این 
رنگ وبوی  بیشتر  که  سفارشی،  نصب های  و  عزل 
باندبازی دارد تا تحول گرایی، نتیجه مستقیم همان 
کوتاه آمدن هاست. شاید وقت آن رسیده که نهادهای 
نظارتی، به جای خواب خرگوشی، وارد عمل شوند و 
از استاندار البرز بپرسند که دقیقاً با چه هدفی و بر 
اساس چه معیارهایی، این تغییرات را انجام می دهد. 
تثبیت  خدمت  در  صرفاً  باید  مدیریتی  تغییرات  آیا 
قدرت یک طیف خاص باشد یا در راستای بهبود اوضاع 
استان و پاسخگویی به مطالبات مردم؟ مسیر کنونی 
البرز، مسیری نیست که بوی تحول بدهد. بیشتر شبیه 
صحنه ای از یک فیلم تکراری است؛ جایی که بازیگران 
فیلمنامه  همان  فیلمنامه  اما  می شوند  وارد  جدید 
قدیمی است. و در نهایت، این مردم البرز هستند که 
باید هزینه این تغییرات نمایشی و سفارشی را بپردازند.

استانداری که البرز را به سکوی پرش مدیران سفارش  محور تبدیل کرده است؛

داستان جلدتبعید مدیران بومی با رمزِ »تحول«!

سردبیر

آقایاستاندار!اگرقصدتحولدارید،چرااین
تحولراازخودشروعنمیکنید؟چرابهجای
آنکهاستانرابهمحلیبرایآزمونوخطای

مدیرانغیربومیتبدیلکنید،ازظرفیتهای
داخلیاستفادهنمیکنید؟اگرمطالباتمردم
برایتانمهماست،چراهیچیکازاینتغییرات
بهنفعمردمعادینبودهوصرفاًبهتغییرنامهاو

عناوینمحدودشدهاست؟
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از  عاری  حلزون،  همچون  دوش.  به  خانه  حلزون،  همچون 
»مرد  بیرون.  و  خانه  میان  معلق  حلزون،  همچون  شتاب. 
حلزونی«. او که واقعی است و نیست. تسلیم شونده در برابر 
جریان بی رحم زندگی. مردی گرفتار در تعلیقِ ماندن و رفتن. 
بسیار راهی شونده و بسیار بازگشت کننده. راهی شونده به غربت 
و بازگشت کننده به اصل. برود یا بماند؟ چه پرسش دشواری. 
چرا برود؟ به کدام دلیل بماند؟ اصلا در کدام یک فضیلتی وجود 

دارد؟
این جملات احتمالا می توانند اوصاف خوبی برای شخصیت 
»محمدعلی وندی« باشند، قهرمان مستندنمای »مرد حلزونی«، 
اینجاست  نکته  اما  میرعابدینی«.  »مزدک  متفاوت  ساختۀ 
او  نیست.  کار  در  وندی  محمدعلی  به نام  کسی  واقعا  که 
شاید بخش های زیادی از ویژگی های فیلم سازش که بازیگر 
شخصیت هم است را با خود داشته باشد اما باز هم بیشتر 
زادۀ کلمات و تصاویر است تا یک شخصیت حقیقی و دارای 
ما به ازا در بیرون. »مرد حلزونی« از هر جهت در نگاه اول به 
یک مستند داستانی می ماند اما در واقع یک مستندنما یا 

Mockumentary است.
به  و  موفق  نمونه های  جهان  سینمای  در  مستندنما  گونۀ 
شهرت رسیده ای دارد. حتی اگر »نانوک شمالی« ساختۀ رابرت 
با توجه به دیدگاه نوئل کرول که معتقد است  را  فلاهرتی 
»تمایز میان اثر مستند و داستانی، تمایز میان تعهد متن 
فیلم به موضوع است و نه چگونگی ساختار شکلی آن متن«، 
با وجود بهره مندی از سناریو، بازیگری و طراحی صحنه یک 
ماکیومنتری به حساب نیاوریم، می توانیم به فیلم »سرزمین 
 1933 سال  در  که  کنیم  اشاره  بونوئل  لوئیس  نان«  بدون 
از مستند  گونه ای  با  را  بونوئلی  و سوررئالیسم  ساخته شد 
تلفیق کرد. یا تجربۀ اورسن ولز بزرگ که با یک اثر رادیویی 
خیالی بر اساس رمان »جنگ دنیاها« دست به شوخی کردن 
و ترساندن مخاطبانش زد. و دیگر نمونه هایی مانند »زلیگ« 
و »هماهنگ ها و ناهماهنگ ها« ساخته هایی از وودی آلن 
کوبریک  استنلی  کمک  به  که  ماه«  تاریک  »نیمۀ  فیلم  و 
نمونه های  همه  شد،  ساخته  کارل  ویلیام  به کارگردانی  و 

شبه مستندی هستند که دست به تجربۀ خلق اثر بر مرز بین 
وقایع مستند و ساختگی بودن زده اند.

در سینمای ایران هم شاید تجربه هایی از کیارستمی مانند 
ماکیومنتری طبقه بندی شوند.  در دستۀ  به نوعی  »کلوزآپ« 
چون یک پا در واقعیت و یک پا در دنیای تصنع دارند و رفت و 
آمدی که بین این دو صورت می گیرد، تجربۀ بسیار متفاوتی 
نسبت به سایر آثار مستند صرف یا داستانی صرف است. اما 
در سال های اخیر هم فیلم هایی مانند »روایت ناپدید شدن 
مریم« ساختۀ محمدرضا لطفی و »ایستاده در غبار«ِ مهدویان 
»اژدها  فیلم  همچنین  هستند.  شبه مستند  از  نمونه هایی 
وارد می شود«ِ مانی حقیقی یک فیلم داستانی است که در 
بخش هایی از آن ادعای مستندبودن مطرح می شود و مشخصا 
و  پارودی  البته  می شود.  محسوب  فیلم  داستان  از  جزئی 
دست انداختن مؤلفه های مستند در این گونۀ سینمایی کاملا 
رایج است، چیزی که در فیلم »مرد حلزونی« هم به وفور دیده 

می شود.
اما فارغ از این بحث های نظری و دسته بندی کردن فیلم ها، 
اصل  یعنی  است.  تدوین  فیلم  مشخصا  حلزونی«  »مرد 
شکل گیری اش روی میز تدوین است که اتفاق افتاده. پیش 
از آن، اثر مجموعۀ آشفته ای از عکس ها و ویدئوهای واقعی و 
ساختگی است که قرار است با یک متن روایی به هم بچسبند 
و حالت تدوامی پیدا کنند. تدوین این فیلم بر عهدۀ تدوینگر 
شناخته شده ای همچون »هایده صفی یاری« بوده که باید اذعان 
کرد هنرمندانه، مجموعه ای از راش های شخصی کارگردان را با 
عکس ها و صدای خارج از قاب پیوند زده است. اگرچه شاید 
هنوز هم آشفتگی هایی که حواس را پرت می کنند در فیلم 
دیده می شود و مخاطب را از نظر تشخیص موقعیت زمانی 
و مکانی نه کنجکاو، بلکه گیج می کنند. اما در مجموع آنچه 
که حسابی فیلم را نجات می دهد همین تدوین خلاقانه و در 
کنارش یک متن منسجم و قوی است، که به مثابۀ یک راهنما 

عمل می کند.
متنی که قابلیت این را دارد تا به عنوان یک جستار ادبی دربارۀ 
مهاجرت بصورت نوشتاری و مستقل از فیلم منتشر شود. بازی 
با کلمات، تعابیر جالب و سرخوشی موجود در متن کاملا حال 
و هوای ادبیاتی دارد. نکته اینجاست که با تصاویر هم ارتباط 
خوبی برقرار می کند، لحظات جذاب تصویری خلق می کند و 
بامزگی هایی به فیلم اضافه می کند. این متن، خیلی خوب 
نشان می دهد که فیلم ساز، در اساس بیننده و تماشاگر آگاه 
دنیای اطرافش است. او همان تجربه های کوچک شخصی اش 
را خوب دیده، خوب ادراک کرده و تقریبا خوب هضمشان کرده 
است و حالا در این اثر، با خروجی هضم شدۀ او از ادراکاتش 
مواجهیم. خروجی ای که خوشبختانه ادعای خیلی بزرگی هم 
ندارد. در اندازۀ خودش باقی می ماند و حرفش را منتقل می کند.

انتخاب راوی فیلم هوشمندانه بوده. در نگاه اول وقتی از هویت 
راوی باخبر می شویم، آدم را یاد »کودکی که هرگز زاده نشد« 
اوریانا فالاچی می اندازد با این تفاوت که اینجا برعکسش اتفاق 
افتاده یعنی این بار کودک است که برای والدش می نویسد. 
مطمئنا اگر راوی قرار بود خود شخصیت اول یا هرکدام از 
نزدیکان او باشد می توانست فیلم را به یک اثر معمولی و 
بسیار دیده شده تبدیل کند، اما اینکه راوی کسی انتخاب شده 
که هرگز پا به این جهان نگذاشته و درنتیجه، قابلیت سفر در 
زمان و مکان دارد و محدودیتی برای حضور و دیدن ندارد باعث 
می شود دست کارگردان باز باشد و در ضمن کنجکاوی مخاطب 

را برای کشفش معطوف به خود نگه دارد.

زندگی قهرمان فیلم، محمدعلی وندی و ریسک پذیری هایی که 
در زندگی اش دارد به نوعی نمایشی از رؤیاهای بی سرانجام و 
امیال سرکوب شدۀ بسیاری از ماست. ما که جرأت انجام دادن 
یا  نداشته ایم  زندگی  در  وندی  همچون  را  کارها  بسیاری 
خوشبختانه  اما  نبوده،  پرماجرا  کافی  اندازۀ  به  زندگی مان 
نخورده  رقم  سرنوشت  از  آینه ای  آن،  تماشای  با  می توانیم 
خودمان را تماشا کنیم، بی آنکه هزینه های وندی را داده باشیم. 
اگر پای صحبت افراد بنشینید خیلی ها از رؤاهایی می گویند که 
جرأت نکرده اند آن ها را تجربه کنند، اما وقتی در زندگی دیگری 

می بینندش دست به تحسینش می زنند.
در  هم  خاطره انگیزی  و  نوستالژیک  جنبه های  درنتیجه، 
خودش دارد که احتمالا بکار هم نسلان صاحب اثر می آید. 
خودِ مسئلۀ مهاجرت در فیلم که چند باری برای شخصیت 
رخ می دهد و دلایل مختلفی که برای آن وجود دارد و ندارد، 
می تواند برای آدم هایی از همان طبقه که هرکدام به نوعی 
درگیر رؤیای مهاجرت یا ناکامی های ناشی از اتفاق نیفتادنش 
بوده اند یا حتی کسانی که مهاجرت کرده اند، اما تاب نیاورده  
و برگشته اند کاملا می تواند جنبه های همذات پندارانه داشته 

باشد.
در فیلم از تصاویر دوربین های مختلفی از گوشی تا هندی کم 
و دوربین های دیگر استفاده شده به گونه ای که بعضی تصاویر 
بسیار بی کیفیت هستند اما شاید بشود با توجیه مستندگونه 
دوران کودکی  از  کرد. مثلا  گذر  آن ها  از  اغماض  با  بودنش 
و نوجوانی وندی که در واقع مربوط به خود فیلم ساز است 
عکس و فیلم می بینیم. گویی که این فیلم از چند دهه قبل 
این  است.  نشسته  به ثمر  امروز  و  شده  آغاز  پیش تولیدش 
فیلم  کارگردان  ذکاوت  و  بی تردید حاصل هوشمندی  اتفاق 
در جمع آوری مصالح کافی برای فیلمش است. مصالحی که 
درعین حال، باورپذیر شده اند. عکس های مستندنما از کودکی 
معروف به مملی که ظاهری خارجی داشته و به همین سبب 
خارجی بودن  به  دوستانش  جانب  از  و  داشته  لاف زنی هایی 
ملقب بوده است. چیزی که باعث می شود به شکل دراماتیکی 
از همان ابتدا پدیدۀ مهاجرت در سرنوشت او جایگاه ویژه ای 

پیدا کند.
اما شاید برجسته ترین لحظات فیلم، زمان حالش است که 
در نقطۀ دراماتیکی قرار دارد. یعنی در یکی از روزهای 43 
سالگی وندی که دلیوری غذا می کند و ساعات زیادی پشت 
فرمان خودرویش است و البته آخرین روز کاری اش را سپری 
می کند. چون بزودی برای همیشه به ایران بازخواهد گشت. 
فارغ از اینکه این بازگشت دوباره در ادامه به یک مهاجرت 
جدید منتهی شود یا نه، این روز را برای شخصیت و ما خاص 
می کند. به گونه ای که به مرور همۀ روزهای گذشته  می پردازد. 
حس های مختلفی از خوشی ها، دلتنگی ها، به جایی متعلق 
و...  دشواری ها  ناکامی ها،  فروخورده،  خشم های  نبودن ها، 
در ذهن شخصیت اول تداعی می شود و بخش هایی از آن 
عینیت یافته برای ما به تصویر درمی آید که این ها همه با 
ذهن خوانی راوی از محمدعلی وندی همراه می شود. شاید در 
بخش نشان دادن وندی در ماشین حین رانندگی که مربوط 
به زمان حال است، می شد تمهیداتی در میزانسن و داستان 
اندیشید که پیوسته با مردی در ماشین که صرفا با کلمات 
بازی می کند مواجه نباشیم. اگرچه خودش به خط دراماتیک 
موتیف گونه ای تبدیل می شود، چنانکه شخصیت در سال های 
زیادی از زندگی اش شغلش همین رانندگی و رساندن بسته 
و غذا بوده است، اما تا حدی در این لحظات به تکرار می افتد 

و خسته کننده می شود.
در جایی مهم از فیلم گویندۀ نریشن، دربارۀ محمدعلی می گوید: 
»او مؤمن بود. ساکن روستای تقدیر. باور داشت بهترین اتفاق 
برایش می افتد. انفعال«. باید ذکر کنیم که یک نوع انفعال 
ادایی و شبه روشنفکرانه داریم که مسئلۀ جدی ای نیست. اما 
یک موقعیت انفعال هم داریم که کاملا حس دارد و بیش و کم 
در زندگی همه مان وجود داشته و به سبکی از زندگی تبدیل 
می شود. بخصوص در شرایطِ ویژۀ جامعۀ ما که بطور جدی 
در سطح کلان و جمعی بوضع به انفعال افتاده ایم. انفعالِ 
شخصیتِ فیلم، خوشبختانه از نوع دوم است. یعنی پس از 
او تا حد زیادی حق می دهیم و شماتت و  تماشای آن به 
سرزنشش نمی کنیم. همان اتفاقی که برای بعضی انفعال های 
خودمان باید بیفتد اما ما برخلاف وندی اغلب از سوی نزدیکان 
سرزنش می شویم. درنهایت، با فردی طرف هستیم که معلق 
بین ماندن و رفتن است. شاید بشود گفت خوشا به حال آن ها 
که تصمیم قاطعی گرفته اند. اما درد این مرد این است که نه 
در رفتنش دلیلی وجود دارد و نه در ماندنش. نه آنقدر مشتاق و 

برنامه ریزی کننده است و نه آنقدر دلتنگ برای وطن.
برای شخصیت فیلم چند رابطۀ عاشقانه در نظر گرفته شده 
است که از بعضی آن ها تاثیر دراماتیک گرفته است. مانند 
عشق اولش به دختری به نام پریسا که مانند خیلی اولین ها 
برای همۀ ما تا همیشه درون او باقی می ماند. یا دوران پیوند 
عاطفی با زنی به نام شادی که گویا در آتش می سوزد و جانش 
را از دست می دهد. در جایی از فیلم با اشاره به همین اتفاق 
دربارۀ محمدعلی می گوید: »یک سوی مغزش در آتش مرگ 
شادی سوخته بود«. نکته ای که به خوبی می تواند توجیه گر 
بی حس و منفعل شدنِ شخصیت باشد. تجربه زیسته ای که 
انگار به شکلی استعاری برای همیشه احساسات عینی مانند 
شادی و انرژی بخش بودن را از او سلب کرده و او را به سمت 
بیگانۀ کامو(  )در  به یک شخصیت »مورسو«وار  تبدیل شدن 
او  از  نه زیادی خوشی و شادی  سوق داده است. کسی که 

می بینیم و نه زیاد غم و اندوه.
در پایان قریب یک و نیم ساعت تجربۀ تماشای »مرد حلزونی« 
سینما  در  همیشه  که  فرآیند حسی  یک  گذراندن  سر  از  و 
بوجود  آدم  درون  دلخواه  آنِ  یک  می کنیم،  جست وجویش 
ما  پایان  در  فیلم  سرپاشدن.  و  آنِ سرخوش  یعنی  می آید. 
زندگی  اساسا  و  به تجربه، جست وجو، ماجراجویی  را شایق 
می کند. حتی اگر ما آن کسی باشیم که از سالن سینما خارج 
شویم و همان زندگی روتین و ریسک نکننده مان را ادامه دهیم 
باز دنیای کوچک این فیلم چیزی درون ما می کارد که حس 
بهتری به ما خواهد داد. و راستی مگر از سینما چه چیزهای 

بیشتری می خواهیم؟

تأملیبرسینمایمســتقلوتجربیایرانباتمرکزبر»مردحلزونی«؛

در ستایش انفعال و آهستگی
دست  به  نقد

محمدعلی محمدپور

درپایانقریبیکونیمساعتتجربۀتماشای
»مردحلزونی«وازسرگذراندنیکفرآیندحسی

کههمیشهدرسینماجستوجویشمیکنیم،
یکآنِدلخواهدرونآدمبوجودمیآید.یعنی

آنِسرخوشوسرپاشدن.فیلمدرپایانمارا
شایقبهتجربه،جستوجو،ماجراجوییواساسا
زندگیمیکند.حتیاگرماآنکسیباشیمکهاز
سالنسینماخارجشویموهمانزندگیروتین

وریسکنکنندهمانراادامهدهیمبازدنیای
کوچکاینفیلمچیزیدرونمامیکاردکهحس

بهتریبهماخواهدداد.وراستیمگرازسینما
چهچیزهایبیشتریمیخواهیم؟

معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با پیشنهاد شورای سیاستگذاری، فواد توحیدی را به عنوان دبیر هفدهمین دوره جشنواره موسیقی نواحی انتخاب کرد.

نادره رضایی در حکمی فواد توحیدی را به عنوان دبیر جشنواره نواحی منصوب کرد. در حکم او آمده است: بنابر پیشنهاد شورای سیاستگذاری و تجربیات ارزنده جنابعالی 

در زمینه موسیقی نواحی شما را به عنوان دبیر این دوره هفدهمین جشنواره موسیقی نواحی منصوب کرده و امیدوارم در همراهی هنرمندان سراسر کشور موفق باشید.

فواد توحیدی از فعالان موسیقی نواحی کرمان است و آثار پژوهشی در این حوزه منتشر کرده است.

دبیر جشنواره موسیقی نواحی انتخاب شد

فرهنگ
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گمرک جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد: صادرات سبوس برنج طی ابلاغیه ای آزاد شد.
سرپرست دفتر صادرات گمرک جمهوری اسلامی ایران رفع ممنوعیت صادرات سبوس برنج را ابلاغ کرد. این مهم، پیرو 
بخشنامه ۱۹ دی ماه ۱۴۰۰ موضوع مقررات صادرات سبوس برنج، به پیوست نامه ۲۰ آذرماه ۱۴۰۳ دفتر مقررات صادرات 
و واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت منضم به نامه ۱۷ آذرماه ۱۴۰۳ معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی 
ارسال و اعلام شد. براساس این ابلاغیه صادرات سبوس برنج با تعرفه های ۲۳۰۲۴۰۱۰ و ۲۳۰۲۴۰۹۰ پس از تایید ماهیت 

کالا، با رعایت سایر قوانین و مقررات مربوطه بلامانع است.

صادرات سبوس برنج آزاد شد

۴۰۰هزارواحدفاقدتسهیلاتاست؛

نهضت ملی مسکن روی 

غلتک می افتد؟

دولت قصد دارد طرح نهضت ملی مسکن را برای ۱.۶ میلیون نفر 
از متقاضیان واجد شرایط این پروژه به سرانجام برساند و آنطور 
که معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرده ۴۰۰ هزار واحد نیمه 
تمام که با مشکل تسهیلات بانکی مواجه است تا شش ماه 

آینده تعیین تکلیف خواهد شد.
طی چهار سال گذشته حدود ۶ میلیون و ۳۰۰ هزار متقاضی در 
طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کردند. پس از پالایش های 
انجام شده یک میلیون و ۶۰۰ هزار نفر واجد شرایط شناخته 
شدند. از این میزان ۸۰۰ هزار نفر منجر به انعقاد قرارداد شده 

است.
دولت سیزدهم پس از پایان کار خود اعلام کرد ۲.۶ میلیون واحد 
را به مرحله ساخت رسانده است. اما به نظر می رسد عمده این 
واحدها در مرحله تامین زمین متوقف مانده است. نهایتا طبق 
اعلام دولت قبل در بخش های واگذاری زمین ۹۹ ساله، جوانی 
جمعیت، ایثارگران، زمین روستایی، مسکن حمایتی، نیروهای 
مسلح، بافت فرسوده، خودمالکی شهری، مسکن روستایی و 

مسکن مهر ۶۳۹ هزار واحد به اتمام رسیده است.
در حال حاضر ۴۰۰ هزار واحد به دلیل نداشتن قرارداد بانکی با 
مشکل کمبود منابع مالی، تورم و افزایش هزینه های ساخت 
مواجه و به همین دلیل دچار کندی پیشرفت یا توقف کامل 
شده است. برخی بانک ها از جمله بانک مسکن، صادرات، صنعت 
و معدن، تجارت و سپه مشارکت نسبی در پرداخت وام های 
ساخت مسکن داشته اند. اما آنطور که حبیب الله طاهرخانی ـ 
معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرده تاکنون ۱۷ بانک کشور 

هیچ تسهیلاتی در طرح نهضت ملی مسکن پرداخت نکرده اند.
طی حدود چهار سال گذشته ۹۵۰ هزار فقره تسهیلات بانکی 
در بخش های مختلف پروژه نهضت ملی مسکن پرداخت شده 
که ۹۷ هزار فقره مربوط به پنج ماه اخیر یعنی در زمان دولت 
چهاردهم بوده است. با این حال میزان تامین منابع با ظرفیت 

پروژه تناسب چندانی ندارد.
برای رسیدگی به وضعیت ساخت و ساز مسکن، دو روز قبل 
اولین جلسه شورای عالی مسکن با حضور مسعود پزشکیان ـ 
رئیس جمهور تشکیل شد. آنطور که علی نبیان ـ معاون وزیر 
راه و شهرسازی اعلام کرده یکی از مصوبات این جلسه افزایش 
سقف تسهیلات نهضت ملی مسکن از ۵۵۰ به ۶۵۰ میلیون 
تومان بوده است. از طرف دیگر  با توجه به تاکید رئیس جمهور 
بر انجام کارها به شکل کارشناسی، قبل از تشکیل جلسه اصلی، 
شش پیش جلسه شورای مسکن با حضور مسئولان و کارشناسان 

مربوطه برگزار شد.
در جلسه شورای عالی مسکن به موضوعاتی همچون مسکن 
محرومین و افزایش سقف وام ساخت پرداخته شد. در آن نشست 

پیشنهاد تشکیل ۵ کمیته ذیل شورای عالی مسکن ارائه شد.
قرار شده تا جلسه ای با حضور همه بانک ها و وزیر راه و شهرسازی 

تشکیل شود تا به وضعیت موجود سر و سامان داده شود.
حبیب الله طاهرخانی ـ معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و 
شهرسازی در این زمینه گفت: مسئله بحرانی ما در خصوص ۴۰۰ 
هزار نفر از دل این ۸۰۰ هزار نفر است که فاقد تسهیلات قرارداد 
بانکی هستند. ما این مسئله را در شورای عالی مسکن به رئیس 
جمهور گزارش دادیم و ایشان نیز دستور تامین مالی را صادر کرد. 
جای بسی خوشحالی است که رئیس کل بانک مرکزی نیز قول 
تامین تسهیلات داده اند و به زودی جلسه ای با حضور رئیس 
کل بانک مرکزی وزیر راه و شهرسازی و تمام بانک های عامل 
تشکیل خواهد شد. اما انتظار وزارت راه و شهرسازی این است 
که در بازه شش ماهه این تعداد متقاضیان ۴۰۰ هزار نفری نیز به 

عقد قرارداد تسهیلات برسند.
وی افزود: در حال حاضر سقف تسهیلات ۵۵۰ میلیون تومان 
است. بنابراین برای تکمیل این ۴۰۰ هزار واحد به حدود ۲۰۰ 
همت منابع مالی نیاز است. به تدریج باید قراردادها در سیستم 
بانکی منعقد و کارها شروع شود. بسیاری از متقاضیان ۲ سال 
است که آورده ۴۰ میلیون تومان را پرداخت کرده اند اما پروژه ها 
با تاخیر مواجه شده است. قاعدتا انتظاردارند ما به سرعت این 

موضوع را تعیین تکلیف کنیم.

مسکن

ازناترازیانرژیتانقشســنگیندولتدرساختوساز؛

بازار مسکن در بن  بست؟
ذره  بین

درعین حال  و  پیچیده ترین  از  یکی  ایران،  در  مسکن  بازار 
کانون  در  همیشه  که  است  اقتصادی  حوزه های  مهم ترین 
توجه بوده است. این بازار به دلیل نقش حیاتی اش در تأمین 
یکی از نیازهای اساسی انسان، یعنی مسکن، تأثیر مستقیم 
و غیرمستقیمی بر زندگی مردم دارد. بااین حال، طی سال های 
اخیر، بازار مسکن ایران با چالش های بزرگی روبه رو شده است 
از آن ها نقش دولت به عنوان مسکن ساز اصلی و  که یکی 
دیگری ناترازی انرژی در تأمین نیازهای واحدهای مسکونی 
جدید است. در ادامه، قصد داریم به بررسی این دو چالش بزرگ 
بپردازیم و تأثیرات آن ها بر وضعیت مسکن و اقتصاد کشور را 

تحلیل کنیم.

دولت، مسکن ساز یا سیاست گذار؟
یکی از اصلی ترین چالش های بازار مسکن ایران، نقش پررنگ 
دولت در این حوزه است. به طور کلی، دولت ها در کشورهای 
مختلف نقش سیاست گذار و تنظیم کننده قوانین را در بازار 
مسکن ایفا می کنند، اما در ایران، دولت ها بارها به مسکن سازی 
مستقیم ورود کرده اند. این رویکرد، به ویژه در طرح هایی مانند 
»مسکن مهر« و اخیراً »طرح نهضت ملی مسکن«، نه تنها 
مشکلات موجود را حل نکرده، بلکه گاه خود به معضل جدیدی 

تبدیل شده است.
دولت ها به طور معمول با هدف تأمین مسکن برای اقشار 
کم درآمد وارد میدان می شوند، اما ساختار بوروکراتیک، فساد 
سیستماتیک، و نبود تخصص در این حوزه باعث شده است که 
بسیاری از این پروژه ها با مشکلات جدی مواجه شوند. مثلاً در 
مسکن مهر، شاهد تأخیرهای طولانی مدت در تحویل واحدها، 
کیفیت پایین ساخت وساز، و مشکلات زیرساختی مانند آب، 
برق و گاز بودیم. این مشکلات باعث شد تا بسیاری از خانوارها 
که با امید خانه دار شدن در این پروژه ها ثبت نام کرده بودند، 
به دلیل نارضایتی از وضعیت موجود، دست از این واحدها 
بکشند. اما سؤال اصلی اینجاست که چرا دولت همچنان اصرار 
دارد نقش مسکن ساز را ایفا کند؟ پاسخ را می توان در دو عامل 
جست وجو کرد: اول، نگاه پوپولیستی به این حوزه و دوم، 
نبود اعتماد به بخش خصوصی. دولت ها گاهی برای نمایش 
قدرت و جلب حمایت عمومی، ورود مستقیم به ساخت وساز 
را انتخاب می کنند. از سوی دیگر، ضعف بخش خصوصی در 

تأمین مسکن برای اقشار کم درآمد، دولت را به سمت دخالت 
در این بازار سوق داده است. اما آیا این رویکرد کارآمد است؟ 

تجربه نشان داده که خیر.

ناترازی انرژی؛ تهدیدی برای آینده مسکن
چالش دیگری که بازار مسکن ایران را تهدید می کند، ناترازی 
بزرگ ترین  از  یکی  به عنوان  ایران  است.  کشور  در  انرژی 
تجربه  را  عجیبی   paradox جهان،  در  انرژی  تولیدکنندگان 
می کند: مصرف بی رویه و اتلاف گسترده انرژی، در کنار ناتوانی 

در تأمین پایدار نیازهای انرژی مسکن.
برای درک بهتر این موضوع، کافی است به آمار مصرف انرژی در 
ساختمان ها نگاهی بیندازیم. بر اساس آمارهای رسمی، بیش 
از ۴۰ درصد از کل مصرف انرژی کشور در ساختمان ها اتفاق 
می افتد. این در حالی است که بسیاری از واحدهای مسکونی 
در ایران فاقد استانداردهای لازم برای بهینه سازی مصرف انرژی 
هستند. پنجره های دوجداره؟ عایق بندی مناسب؟ تجهیزات 
گرمایشی و سرمایشی با راندمان بالا؟ بسیاری از این موارد برای 

بخش عمده ای از واحدهای مسکونی در ایران، رؤیا است.
از طرف دیگر، با رشد ساخت وسازهای جدید، تقاضا برای انرژی 
نیز افزایش می یابد. این تقاضا در حالی است که شبکه توزیع 
انرژی کشور با مشکلات جدی مواجه است. قطعی های مکرر 
برق در تابستان و محدودیت های گاز در زمستان، تنها بخشی از 
این مشکلات است. حال تصور کنید در شرایطی که همین حالا 
هم شبکه انرژی کشور دچار ناترازی است، قرار باشد میلیون ها 
واحد مسکونی جدید به شبکه اضافه شود. آیا این شبکه توان 

تأمین انرژی این واحدها را دارد؟ پاسخ واضح است: خیر.
بازار مسکن،  بر  انرژی  ناترازی  پیامدهای مستقیم  از  یکی 
افزایش هزینه های ساخت وساز است. در سال های اخیر، قیمت 
مصالح ساختمانی که وابسته به انرژی هستند، مانند سیمان، 
فولاد و آجر، به صورت سرسام آوری افزایش یافته است. این 
افزایش قیمت ها، هزینه تمام شده ساخت وساز را به شدت 
بالا برده و در نتیجه، قیمت نهایی مسکن نیز برای خریداران 
افزایش یافته است. از سوی دیگر، هزینه های جاری خانوارها 
برای مصرف انرژی در واحدهای مسکونی غیربهینه نیز فشار 
زیادی را بر آن ها وارد کرده است. در این شرایط، خانوارهای 
کم درآمد که بیشترین آسیب را از گرانی مسکن دیده اند، اکنون 
باید با قبض های سنگین برق و گاز نیز دست وپنجه نرم کنند. 

آیا این روند پایدار است؟ به نظر می رسد که خیر.

راهکارها چیست؟
باید تغییراتی اساسی در  بزرگ،  این دو چالش  از  برای عبور 
سیاست گذاری ها و رویکردها ایجاد شود. در ادامه، چند پیشنهاد 

ارائه می شود:
۱. تمرکز دولت بر سیاست گذاری به جای ساخت وساز: دولت باید 
نقش مسکن ساز را به بخش خصوصی واگذار کند و خود به عنوان 
سیاست گذار و تنظیم کننده بازار عمل کند. این امر مستلزم 
ایجاد اعتماد به بخش خصوصی از طریق اصلاح قوانین، کاهش 

بروکراسی و ایجاد انگیزه های مالیاتی است.
۲. ارتقای استانداردهای انرژی در ساخت وساز: برای حل مشکل 
ناترازی انرژی، باید استانداردهای لازم برای بهینه سازی مصرف 
انرژی در ساختمان ها تدوین و اجرای آن ها الزامی شود. مثلًا 
استفاده از عایق بندی مناسب، پنجره های دوجداره و تجهیزات 

کم مصرف، باید به یک الزام قانونی تبدیل شود.
انرژی  توزیع  شبکه  انرژی:  زیرساخت های  در  سرمایه گذاری   .۳
از طریق  ارتقا است. این امر می تواند  کشور نیازمند نوسازی و 
سرمایه گذاری های دولتی و جذب سرمایه گذاری خارجی تحقق یابد.
۴. حمایت از نوآوری و تکنولوژی: استفاده از فناوری های نوین، 
مانند انرژی های تجدیدپذیر، می تواند به کاهش وابستگی به 

شبکه های سنتی انرژی کمک کند.
علی  ایحال؛ گفتنی است که بازار مسکن ایران در حال حاضر با دو 
چالش بزرگ مواجه است: دخالت مستقیم دولت در ساخت وساز 
و ناترازی انرژی. این دو عامل نه تنها مشکلات موجود را حل 
نکرده اند، بلکه خود به موانعی جدی در مسیر توسعه پایدار این 
بازار تبدیل شده اند. برای عبور از این وضعیت، نیازمند تغییرات 
نوین  رویکردهای  از  بهره گیری  و  سیاست گذاری ها  در  جدی 
هستیم. آینده بازار مسکن ایران به تصمیمات امروز ما وابسته 
است؛ تصمیماتی که باید بر مبنای علم، تجربه و دوراندیشی 

اتخاذ شوند.

یاسمن یزدانی

مجید انتظاری

رئیس مرکز مدیریت راه های کرمان با اشاره به بارش 
و  مردم  گفت:  استان  در  مه گرفتگی  و  باران  برف، 
رانندگان به ویژه از عصر امروز)پنجشنبه( با توجه به 
برودت هوا بدون زنجیر چرخ در جاده های کوهستانی 

به خصوص شهرستان بافت نمی توانند تردد کنند.
جواد دهقانی افزود: فردا در جاده های شهرستان بافت 

احتمال مه گرفتگی شدید وجود دارد و رانندگان حتما 
پیش از سفر از آخرین وضعیت جاده های استان مطلع 

شوند.
وی با بیان اینکه اکنون تمامی راه های استان کرمان 
باز هستند و و تردد جریان دارد گفت: بارش برف را در 
جاده کرمان - راور )گردنه خراسانی(، کرمان - بافت)گردنه 
کفنوئیه(، شهربابک - انار، سرچشمه و نیز بارش باران را 
در بیشتر جاده های استان و مه گرفتگی خیلی شدید 
در جاده کرمان - سیرچ)محدوده تونل(، گردنه خانه کوه 

داریم.
رئیس مرکز مدیریت راه های استان کرمان تصریح کرد: 
این بارش ها تا فردا عصر)پنجشنبه( شدت دارند و پس 
از آن یخبندان بسیار شدید در گردنه ها و دمای بالای 
منفی ۱۰ درجه را شاهد خواهیم بود لذا از هموطنان 

درخواست می شود از انجام سفرهای غیرضرور اجتناب 
و به طور حتم با تجهیزات زمستانی در راه های استان 
حرکت کنند، همچنین ضمن اطمینان از باک پر بنزین 
و صحت وسایل گرمایشی خودرو، با سرعت مطمئن 

برانند.
به شدت یخبندان که کل  با توجه  وی تصریح کرد: 
استان کرمان را فرامی گیرد، ممکن است برخی جاده 
ها به صورت مقطعی دچار یخبندان شوند لذا پیش از 
انجام سفر با سامانه گویا و نرم افزار ۱۴۱ تماس حاصل 

کنید.
ساعته   ۲۴ صورت  به  ما  همکاران  گفت:  دهقانی 
راهنمایی لازم را انجام می دهند و وضعیت مسدودی 
جاده ها و بهترین ساعات سفر از این طریق به مسافران 

اعلام می شود.

»مرکز مدیریت راه های کرمان«: بدون زنجیر چرخ سفر نکنید



پنج شنبه 13 دی 1۴۰3      شمارگان 1723 7

بخش رسانه ای تیم ملی در بیانیه ای درباره برگزاری مینی کمپ نیم فصل توضیحاتی ارائه کرد و از لغو آن خبر داد. در این بیانیه آمده است: »براساس 
تحلیل و بررسی عملکرد تیم ملی و آسیب شناسی تیم در مسابقات مرحله انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶، سرمربی تیم ملی تصمیم بر برگزاری مینی 
کمپ چهار روزه در تعطیلات نیم فصل جهت ترمیم و توسعه ساختار تدافعی تیم ملی داشت. بر این اساس برنامه ریزی جلسات تمرینی  و فنی 
)آنالیز( انجام شد و تمرکز جلسات فنی و تمرینی بر توسعه ساختار تدافعی تیم ملی همراه با کاهش خستگی تجمیعی بازیکنان و همچنین کمترین 
احتمال مصدومیت در چهار جلسه تمرینی بود ولی پس از ارتباط با کادر فنی تیم های باشگاهی لیگ برتر که دارای بازیکن ملی پوش بودند، چند 
نکته کلیدی مورد توجه کادر فنی تیم ملی قرار گرفت که با توجه به رویکرد سرمربی محترم تیم ملی در اولویت قراردادن باشگاه ها، تصمیم ایشان بر 

عدم برگزاری مینی کمپ با وجود برنامه ریزی صورت گرفته است«.

قلعه نویی مینی  کمپ را لغو کرد

ورزشی

بستن بازوبند پهلوانی »کشتی با چوخه« توسط رئیس 
جمهور به بازوی سعید عباسی پهلوان وزن منهای ۸۴ 
کیلوگرم در سفر به خراسان شمالی، اقدامی کم نظیر در 
دارند  باور  این ورزش  این رشته است که فعالان  تاریخ 
می تواند ابتدای راه توسعه و جهانی شدن کشتی با چوخه 

باشد.
به  ایرانی  بومی  و  اصیل  ورزش های  و  رشته   از  کشتی 
نام های  با  کشورمان  جغرافیایی  در  که  می رود  شمار 
مختلف و فنون متفاوت برگزار می شود. البته تمام هنر 
کشتی به بازی های بومی منتهی نمی شود بلکه این رشته 
پرافتخارترین رشته ایران در ادوار مختلف المپیک است، 
رشته ای که بنا بر اذعان مسئولان کشور، تقویت آن موجب 

اهتزاز پرچم ایران در آوردگاه های بزرگ خواهد شد.
مسعود پزشکیان رئیس جمهور کشورمان در ۶ ماه گذشته 
توجه خاصی به این رشته المپیکی نشان داد و حتی در 
زمانی که هنوز کار خود را به صورت رسمی در نهاد ریاست 
جمهوری آغاز نکرده بود با حضور در اردوی تیم ملی کشتی 
با ملی پوشان دیدار و برای گوش شکسته ها در بازی های 
المپیک آرزوی موفقیت کرد. توجه ویژه رئیس دولت وفاق 
ملی تنها به رشته های آزاد یا فرنگی نیست بلکه پزشکیان 
در مراسم تجلیل از مدال آوران المپیکی بازوبند پهلوانی را 

بر بازوی مصطفی طغانی پهلوان سال ۱۴۰۲ ایران بست.
رئیس جمهور در سفر به استان خراسان شمالی یک اقدام 
بسیار ارزشمند دیگر انجام داد و آن هم اهدای بازوبند 
با چوخه به سعید عباسی پهلوان وزن  پهلوانی کشتی 
بزرگان  تمجید  با  که  اقدامی  بود.  کیلوگرم  منهای ۸۴ 
این رشته مواجه شد تا جایی که برخی آن را گامی در 
جهت جهانی شدن پرطرفدارترین بازی بومی و محلی ایران 

می دانند.
عباسی درخصوص اقدام ارزشمند رئیس دولت چهاردهم 
رئیس جمهور یک  توسط  به من  بازوبند  اهدای  گفت: 
افتخار بزرگ است و این نشان می دهد هیچ ورزشی از 
دید دولت چهاردهم پنهان نیست. امیدوارم این نگاه ویژه 
رئیس جمهور به کشتی با چوخه موجب گسترش، تقویت 
و حتی جهانی شدن این رشته شود، زیرا کشتی با چوخه 

یکی از مهمترین میراث معنوی خراسان بزرگ است.
قربانعلی قائمی دیگر چهره شناخته شده کشتی با چوخه 
است که اقدام رئیس دولت چهاردهم را گامی برای توسعه 
این ورزش می داند. وی که هشت سال ریاست انجمن 
کشتی با چوخه را عهده دار بوده گفت: ورزش های بومی 
محلی در سالیان گذشته کمتر مورد توجه قرار گرفتند و 
در سایه ورزش های قهرمانی ماندند. اهدا بازوبند پهلوانی 
توسط مسعود پزشکیان رئیس جمهور محبوب و مردمی 

گام بزرگی در راستای توجه به این ورزش است.
وی ادامه داد: رئیس جمهور با اقدام ارزشمند خود گام 
اکنون وزارت  و  برداشت  را  این ورزش  به  نخست توجه 
ورزش و نهادهای مرتبط با این ورزش، می توانند اقدامات 
لازم را برای توسعه کشتی با چوخه در ایران و جهان بردارند.

اما چرا کشتی با چوخه در خراسان بزرگ اهمیتی برابر با 
رشته هایی مانند فوتبال دارد و استقبال از مسابقات آن 

مانند شهرآورد تهران پرتماشاگر است؟
پرطرفدار  بومی و محلی  از ورزش های  با چوخه  کشتی 
فروردین ماه هر سال  تا جایی که چهاردهم  است  ایران 
جمع کثیری از مردم خراسان بزرگ برای دیدن هنرنمایی 
اسفراین  شهر  زینل خان  چشمه  گود  به  خود  پهلوانان 

می رسانند. عشق و علاقه مردم آن دیار به کشتی با چوخه 
نشان می دهد که این ورزش ریشه در زندگی مردمان شمال 
شرق ایران دارد. منطقه ای که مرزداران آن از گذشته های 

دور همواره مدافع ایران بودند.
این کشتی شاید تکرار نبردهای رو در روی دلاور مردان 
خراسان بزرگ با مهاجمان به خاک ایران بود جایی که حتی 
در نبردهای تن به تن از آن استفاده شده و در شاهنامه نیز 
داستان های زیادی از قهرمانی ایرانیان با استفاده از رشته 

کشتی به یادگار مانده است.
»ابراهیم آزمون« پیشکسوت کشتی با چوخه ایران اظهار 
داشت: کشتی با چوخه از زندگی مردم خطه خراسان جدا 
نیست. این ورزش و علاقه مردم خطه خراسان به آن در 
از ۷۰  دنیا کم نظیر است؛ در کدام ورزش سنتی، بیش 
هزار از نفر به صورت خودجوش برای دیدن یک مسابقه 
به ورزشگاه می روند؟ برای تماشای کشتی با چوخه که به 
یک سنت در شمال خراسان تبدیل شده مردم از دورترین 
گود چشمه  به  را  وسایل خود  ابتدایی ترین  با  روستاها 
رشته  این  بزرگان  رقابت  شاهد  تا  می رسانند  زینل خان 

باشند.
آزمون با اشاره به راز محبوبیت کشتی با چوخه در خراسان 
عنوان کرد: مبارزه و حریف طلبیدن در کنار مرام پهلوانی 
از مهمترین ویژگی های اقوام ساکن در خراسان است و 
از گذشته های دور نیز در قالب کشتی این مبارزه وجود 
با  برای کشتی  نوجوانان  و  کودکان  است. حتی  داشته 
چوخه نیز تیم محلی دارند و در خانواده ها نیز کشتی با 
چوخه برگزار می شود و گستردگی و علاقه آن در خطه 

خراسان قابل توجه است.
قائمی دیگر فعال حوزه کشتی با چوخه در توضیح میزان 
با  بزرگ گفت: کشتی  در خراسان  رشته  این  محبوبیت 
چوخه بخشی از زندگی مردم خراسان و با فرهنگ آنان 
عجین شده است. در بیشتر مراسم ها، اعیاد ملی و مذهبی 
این منطقه، مسابقه کشتی با چوخه برگزار می شود و این 
نشان می دهد چوخه کاران محبوبیت زیادی در دل مردم 
دارند. این تنها یک ورزش نیست بلکه یک میراث معنوی 

است که در قالب رقابت ورزشی نمود پیدا کرده است.
عباسی پهلوان سال ۱۴۰۳ کشتی با چوخه نیز با آزمون 
و قائمی نیز هم نظر است. عباسی می گوید: این کشتی 
بخشی از تاریخ و فرهنگ خراسان بزرگ به شمار می رود 
و توجه به آن می تواند کشتی با چوخه را به یک رقابت 
ناگسستنی  پیوند  مردم  کند.  تبدیل  بین المللی  جذاب 
با این بازی دارند و هر ساله در چهاردهم فروردین گود 
چشمه زینل خان مملو از جمعیتی است که شاید تنها در 

رقابت های مهم فوتبال بتوان نمونه آن را مشاهده کرد.
و  است  مهم  ایران  در  با چوخه  توسعه کشتی  چرا  اما 

توسعه این رشته چه تاثیری بر روی ورزش و ارزش های 
حاکم بر جامعه ما دارد؟

آزمون در خصوص تقویت این رشته و تاثیر آن بر کشتی 
پهلوانی و کشتی آزاد گفت: نامداران زیادی از طریق کشتی 
با چوخه مانند پهلوانان احمد وفادار، یعقوبعلی شورورزی، 
قربان محمد بهادری و سایر نامداران به کشتی ایران و 
جهان معرفی شدند و فنون ناب این کشتی اصیل قابلیت 
اجرا در بالاترین سطح کشتی آزاد دنیا را دارد. در گذشته 
و در زمان برگزاری رقابت های کشتی پهلوانی ایران، بزرگان 
بر  رو  پیش  از  را  حریفان  کشتی  این  فنون  با  خراسان 

می داشتند.
عباسی که در سفر مسعود پزشکیان به خراسان شمالی 
بازوبند را از دست رئیس جمهوری دریافت کرده بود در 
ارزشمند  اقدام  این  گفت:  ورزش  این  توسعه  خصوص 
کشتی  در  تحول  یک  سرآغاز  می تواند  جمهور  رئیس 
از  اما  دارد  زیادی  این رشته علاقمندان  باشد.  با چوخه 
مشکلات زیادی نیز رنج می برد، مشکلاتی که می طلبد 
برای رفع آن یک فدراسیون جدا تشکیل شود. قهرمانان 
زیادی از رشته های دیگر در کشتی با چوخه فعالیت دارند 
و و میزان علاقه مردم به این ورزش بومی شاید در دنیا 

بی نظیر باشد.
قائمی رئیس اسبق کشتی با چوخه کشور تصریح کرد: 
کارکردهای این رشته را تنها در توسعه ورزش نمی شود 
خلاصه کرد بلکه این رشته کارکردهای زیادی از جمله 
کارکرد فرهنگی و حتی اقتصادی دارد. ما می توانیم با 
توسعه کشتی با چوخه توریست ورزشی را به خراسان 
بزرگ بکشانیم. زمانی که من رئیس انجمن کشتی با 
ورزش   بین المللی  انجمن  رئیس  ژائوئن  بودم،  چوخه 
کارشناس  پتارپئروف  فرانسه،  از  سنتی  بازی های  و 
و  بلغارستان  از کشور  یونسکو  ورزش های سنتی  خبره 
چند مقام دیگر بازی های بومی محلی را به گود چشمه 
زینلخان اسفراین بردم که از استقبال مردم از این رشته 

متحیر شدند.
کارهای  ترویج  رشته  این  دیگر  کارکرد  داد:  ادامه  وی 
انسان دوستانه و اقدامات فرهنگی است. پهلوانان کشتی با 
چوخه از زمان های قدیم یار و یاور مردم بودند و حتی در 
رفع مشکلات جامعه پیشگام بودند. اکنون نیز همین گونه 
است و اگر کشتی با چوخه توسعه پیدا کند و در سطح 
جهانی و آسیایی برگزار شود پهلوانان آن اعتباری بیش از 
پیش پیدا خواهند کرد. اکنون پهلوانان این رشته در بین 
مردم محبوب و حتی برای رفع مشکلات اقتصادی، ایجاد 
صلح و آشتی بین مردم و کسب رضایت از طرفین پیشگام 
هستند. بی تردید با توسعه همه جانبه کشتی با چوخه این 

سنت و رسم های زیبا بیش از پیش احیا خواهد شد.

 

نیشِ هوادار

صدایپایبازنشستگیازتیمملیبهگوشمیرسد؛

تیم ملی یا خانۀ سالمندان!؟

اگر قرار باشد فوتبال ایران را در سال ۲۰۲۴ به یک تصویر تشبیه 
کنیم، شاید چیزی جز عکسی قدیمی و پر از خاطرات خوب 
نباشد. تیم ملی فوتبال ایران با میانگین سنی ۲۹.۷۵ سال، 
دومین تیم پیر دنیا است، درست پشت سر پرو. این عدد 
خشک و خالی شاید در نگاه اول صرفاً یک آمار ساده به نظر 
برسد، اما وقتی عمیق تر نگاه کنیم، معنای تلخی در پس آن 
نهفته است: فوتبال ایران از نسل سازی و جوان گرایی باز مانده 
است. اما چرا این میانگین سنی تا این حد مهم است؟ چون 
فوتبال، مثل هر حوزه دیگری، به نیروی تازه نفس نیاز دارد. 
جوان گرایی تنها یک شعار یا یک مد نیست؛ بلکه پایه و اساس 
ماندگاری یک تیم است. شما نمی توانید بدون بازیکنان جوان، 
سرعت و انرژی لازم برای رقابت در سطح بین المللی را تأمین 
کنید. تیم هایی که سال ها در صدر جدول های جهانی بوده اند، 
رمز موفقیت شان چیزی جز پرورش مداوم استعدادهای جدید 
نبوده است. از آلمان گرفته تا فرانسه و حتی ژاپن، همه آن ها 
می دانند که فوتبال را نمی شود با نگاه به گذشته زنده نگه 

داشت.
عاشق  همیشه  ما  است.  متفاوت  کمی  ایران  داستان  اما 
تمام  با  که  بازیکنانی  بوده ایم.  خود  قدیمی  ستاره های 
بزرگی  خاطرات  و  جنگیده اند  ملی  تیم  برای  وجودشان 
ساخته اند. اما مشکل این است که به این ستاره ها بیش از حد 
وابسته شده ایم. نتیجه این وابستگی چیزی جز فراموشی نسل 
جدید نیست. جوانانی که باید در تیم ملی تجربه کسب کنند، 
هنوز در سایه بزرگان مانده اند. فرصتی برای درخشش ندارند 
و اگر هم داشته باشند، آن قدر محدود است که نمی توانند 

توانایی هایشان را به نمایش بگذارند.
یک نمونه ملموس این مشکل، وضعیت تیم ملی امید 
ایران است. تیمی که بیش از نیم قرن از آخرین حضورش 
بحران  از  نشانه  تلخ ترین  آمار،  این  می گذرد.  المپیک  در 
نتواند  امید  ایران است. وقتی تیم  جوان گرایی در فوتبال 
بازیکنانش را به سطح تیم ملی برساند، چطور می توان انتظار 
داشت که میانگین سنی تیم ملی کاهش یابد؟ بیایید صریح 
است:  پاسخ ساده  از کجا شروع می شود؟  باشیم: مشکل 
پایه ها. فوتبال پایه در ایران سال هاست که مورد بی توجهی قرار 
گرفته است. استعدادیابی در باشگاه ها به یک شوخی تبدیل 
شده و امکانات اولیه برای پرورش بازیکنان جوان در بسیاری از 
استان ها وجود ندارد. مدارس فوتبال به جای اینکه محلی برای 
کشف استعداد باشند، به یک تجارت سودآور برای آموزش های 
سطحی تبدیل شده اند. مربیانی که باید نسل جدید را بسازند، 
خودشان به دلیل کمبود دانش و امکانات نمی توانند کاری از 
پیش ببرند. از سوی دیگر، باشگاه ها هم در این ماجرا کم 
تقصیر نیستند. بسیاری از تیم های لیگ برتر ایران به جای 
سرمایه گذاری روی بازیکنان جوان، به دنبال خرید بازیکنان 
این  هستند.  مسن  بازیکنان  حفظ  یا  بی کیفیت  خارجی 
سیاست نه تنها به زیان تیم های باشگاهی است، بلکه تیم 

ملی را هم از داشتن پشتوانه قوی محروم می کند.
آیا وقت آن نرسیده که فدراسیون فوتبال و باشگاه ها به فکر 
تغییر بیفتند؟ شاید وقتش رسیده که قوانین جدیدی وضع 
شود. قوانینی که باشگاه ها را ملزم به استفاده از درصدی از 
بازیکنان زیر ۲۳ سال در ترکیب خود کند. یا حتی برنامه ریزی 
در سراسر  استعدادیابی منظم  تورنمنت های  برگزاری  برای 

کشور.
فراتر از این ها، ما به یک تغییر فرهنگی نیاز داریم. فوتبالی 
که در آن تنها به قهرمانی و نتیجه فکر کنیم، جایی برای 
جوان گرایی ندارد. ما باید یاد بگیریم که شکست های موقتی 
را بپذیریم و به جوانان فرصت اشتباه کردن بدهیم. چون تنها 
از دل همین اشتباهات است که می توان ستاره های آینده 

را ساخت.
در نهایت، باید بپذیریم که میانگین سنی ۲۹.۷۵ سال فقط 
یک عدد نیست. این عدد، زنگ خطری است که نشان می دهد 
فوتبال ایران نیاز به تحول دارد. اگر امروز دست به کار نشویم، 
ممکن است فردا دیگر نه تیم ملی مان توان رقابت داشته باشد 
و نه فوتبال مان امیدی برای آینده. وقت آن رسیده که به نسل 
جدید اعتماد کنیم. چون آینده فوتبال ایران، نه در گذشته، 

بلکه در دستان همین جوانان است.

کشتیباچوخه؛

ورزشی که از دید رئیس جمهور پنهان نماند
نگاه

غفار میرزایی

فراز اسدی
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